

Dr. Hussien Shouqira

Assistant Professor

Personal Information

Mobile: +962772143355 Email: hshm_raja@yahoo.com

> hussein.r.shouqirat@ahu.edu.jo hshm_raja@yahoo.com

Address: Amman, Jordan Date of birth: 8th March 1973 Nationality: Jordanian Marital Status: Married

Licenses & Accreditations

- Skills Trainer related to information technology.
- Expert preparation of trainers TOT.
- Certified trainer on Intel's Education for the Future program and certified coordinator of the same program.
- Certified computer driving skills ICDL Cambridge office 2010 trainer.
- Holds the rank of expert administrator, which is the highest rank in the Ministry of Education 2018.
- TOEFL score 600/477 from AMIDEAST-Jordan.

Conferences & Seminars

- Participant in the Humanitarian Conference and Community Movement, Mutah University, 2012.
- Participant in the Centenary Conference of the Jordanian State (The Founding King, Leadership and History) 2021.
- Participant in a symposium on a safe Middle East on the occasion of the 100th anniversary of the Treaty of Lausanne, Arab Thought Forum 2023.

Summary

Holds a PhD degree in Islamic history / the Middle Ages with long experience in teaching and academic administration and experience in school educational administration and supervision. Currently position is the head of the History and Geography Department and an assistant professor at Al-Hussein Bin Talal University. He has many arbitrary and published researches. Seeking for development, looking for new things to expand my horizons and develop my experience.

Experience

Head of History and Geography Department

Al-Hussein Bin Talal University - Faculty of Arts - Department of History and Geography – Jordan 17th Oct 2020 - Present

Assistant Professor

9th Dec 2020 - Present

Al-Hussein Bin Talal University - Jordan

Full-time lecturer

15th Sep 2019 - 9th Dec 2020

Al-Hussein Bin Talal University - Jordan

Part-time lecturer

2018 - 2019

Al-Hussein Bin Talal University - Jordan

Teacher | High School Principal | educational supervisor | Head of Educational Supervision

Department | Director of educational and technical affairs 23rd Sep 1995 - 15th Sep 2019

Ministry of Education - Jordan

Head of History and Geography Department 2001 - 2002 Ministry of Education - Kingdom of Saudi Arabia - Riyadh, Saudi Arabia

Education

PhD Degree in Islamic History / Specialization: The Middle AgesMutah University - Karak, Jordan 2014

Master Degree in Islamic History

University of Jordan- Amman, Jordan 2001

Higher Diploma in Education

Al-Hussein Bin Talal University - Ma'an, Jordan 2006

Committees & Memberships

- Member of the College of Science Council for the local community / Al-Hussein Bin Talal University / College of Science for the year 2017/2018
- Member of the Central Organizing Committee for the parliamentary elections for Ma'an Governorate for the eighteenth parliament and a trainer for the working committees.
- Coordinator and representative of the Independent Authority for Elections and a trainer for committees operating in the decentralized provincial elections for the year 2017.
- Member of the Central Committee for the Teachers Association elections for the fourth session 2019.
- Head of many polling and counting centers in a number of electoral districts and for several electoral cycles.
- Member of the Committee to Investigate Student Violations at the Faculty of Arts, Al-Hussein Bin Talal University for the academic year 2019/2020
- Member of the Art Faculty Council, Al-Hussein Bin Talal University 2023-2022.

Subjects Taught

- History of early Islam (the era of the Prophet and the Rightly Guided Caliphs).
- History of the Umayyad state (41-132 AH)
- History of the Abbasid state (132-334 AH)
- History of Islamic teams.
- History of Islamic economics.
- History of the Islamic East and Maghreb (5-10 AH)
- History of the Ayyubids and Mamluks.
- History of science among the Arabs.
- Contemporary Arab history.
- History of the contemporary Islamic world.

Bachelor Degree in History

Basra University - Iraq 1995

High School - Jordan

Literary Stream 1991

Training Courses

Successfully attended and completed the following courses:

- Instructor and coordinator of the Intel Education for the Future course, 160 hours from the Ministry of Education Jordan, 2003.
- International Computer Driving License (ICDL) course for 125 hours from the Ministry of Education Jordan, 2004.
- middle management course for 30 hours from the National Training Institute Jordan, 2006
- Modern strategies in managing and developing institutional performance for 30 hours from the Institute of Public Administration - Jordan, 2007.
- Training of Trainer (TOT) (trainer preparation) course for 160 hours from the Ministry of Education Jordan in cooperation with USAID, 2009.
- Training of Trainers course in the field of population issues for 50 hours from the Higher Population Council Jordan, 2009.
- Educational support course for 160 hours from the Ministry of Education Jordan, 2010
- Specialized professional development course for educational supervisors, 160 hours from the Ministry of Education - Jordan, 2010.
- Statistical analysis for 20 hours course using SPSS from Institute of Public Administration Jordan, 2010.
- Future leaders course for 30 hours from the Ministry of Education Jordan, 2010.
- Citizenship course for 30 hours from the Higher Population Council -Jordan, 2010.
- Integrated educational team course for 20 hours from the Ministry of Education Jordan, 2010.
- Participant in the Humanitarian Conference and Community Movement - Mutah University, 2012
- Educational leadership course on school and directorate development, 160 hours from the Ministry of Education Jordan, in cooperation with SDI, 2013.
- Certified trainer for the Community Partnership Program within the Educational Leadership Program with 160 hours from the Ministry of Education Jordan in cooperation with SDI, 2013.
- Preparing Trainers course for educational leadership by 160 hours from the Ministry of Education - Jordan, in cooperation with SDI2013.

Published and Refereed Researches

- Published book entitled: (The Educators of the Emirs, the Sons of the Caliphs in the First Abbasid Era 132-247 AH / 750-861 AD).
 Publications of the Ministry of Culture, Jordan, 2011.
- Published research: (The city of Zaragoza from conquest to fall), Arab

Skills

- ✓ Team work
- ✓ Organizational
- ✓ Problem solving
- ✓ Time management
- ✓ Leadership
- ✓ Academic teaching
- ✓ Educational supervision
- ✓ Educational administration
- ✓ Academic administration
- ✓ Communication skills
- ✓ Self motivated
- ✓ Creative thinking

Languages

- ✓ Arabic: Native (mother language)
- ✓ **English:** Good (speaking, writing and reading)

References

Available upon request.

- Journal of Science and Research Publishing, Gaza, Issue Two, Volume Two, June 2018.
- Published research: (al-Askr news according to al-Hasan bin Muhammad al-Borini in his book Tarajim al-Ayan min Abna al-Zaman), Arab Journal of Science and Research Publishing, Gaza, Issue Five, Volume Two, August 2018.
- Published research: (Historians of the Crusades and their sources 1096 AD / 1291 AD), Arab Journal of Science and Research Publishing, Gaza, Issue 1, Volume 3, January 2019.
- Published research: (The Role of the Great King Jesus in Resisting the Crusader Invasion), Al-Hussein Bin Talal University Journal. Jordan, Issue 1, Volume 6, 2020.
- Published research: (The Moriscos and the Inquisition in Spain 1614-1492), Journal of Human and Social Sciences, Gaza, Issue 3, Volume 4, 2020.
- Published research: (Nour al-Din Mahmoud Zangi's position on the Crusader presence in the Islamic East 569-541 AH -1146/1174 AD). Journal of Al-Hussein Bin Talal University. Jordan, Issue 1, Volume 9, 2023.
- Published research: (Prince Mawdud Atabeg of Mosul and his role in resisting the Crusader invasion 501-508 AH / 1108-1113 AD).
 Studies Journal. University of Jordan. Amman. Issue 2. Volume 52. 2023.
- Published research: Strategic Role of Al-Ubulla Port in Trading With Far East Countries during 257-311AH/870-922AD).International Journal of Innovation,Creativity and Change.volume14,Issu7,2020.
- Published research: The Trend Of Al'tizal Between The Caliphs' Acceptance And The Resistance Of Jurists: The Examle Of Al-Ma'mun, Al-Mu'tasim, And AlWathiq (198-232AH/813-847CE). Journal of Namibian Studies, 34, S1, 2023.
- Published research: Naval Power Sources For The Crusades On The Islamic East (590- 648 AH / 1096 - 1250 AD). Journal of Namibian Studies, 34, 2023
- "Research accepted for publication: The history of the idea of education in the Khaldooni period (1332-1406 AD).", International Journal of Innovation, Creativity and Change.
- Research accepted for publication: (governors and the Policy of Confiscation in the Ottoman Era, the State of Egypt as a Model through the Book of Wonders of Antiquities by Al-Jabarti), Al-Zaytoonah University Journal for Social and Human Studies, Amman, Jordan.
- Research accepted for publication: (Religious Thought in the Arabian Peninsula before Islam), Al-Hussein Bin Talal University Journal, Ma'an, Jordan.
- Research accepted for publication: (British policy towards the Saudi emirate during the First World War 1914-1918), Studies Journal. University of Jordan.
- University theses in which you participated in the discussions: Master's thesis entitled: (Ibn Wasil, Historian of the Crusades) by Bakr Al-Sarayrah, Mutah University, Department of History, Aug 2019.

المقدم____ة

حاصل على درجة الدكتوراه في التاريخ الإسلامي/العصر الوسيط ويتمتع بخبرة طويلة في التدريس والإدارة الأكاديمية وخبرة في الإدارة والإشراف التربوي المدرسي، ويسعى إلى التطور، حالياً رئيس قسم التاريخ والجعرافيا وأستاذ مساعد في جامعة الحسين بن طلال، له العديد من الأبحاث العلمية المحكمة والمنشورة، يتطلع لتوسيع الأفاق وتطوير الخبرات.

الخيــــرات رئيس قسم التاريخ والجغرافيا 2022/10/17 - الأن جامعة الحسين بن طلّال - كلية الأداب - قسم التاريخ والجغرافيا- الأردن أستاذ مساعد 2020/12/9 - الأن جامعة الحسين بن طلال - الأردن محاضر متفرغ -2019/9/152020/12/9 جامعة الحسين بن طلال - الأردن محاضر غير متفرغ 2019 - 2018 جامعة الحسين بن طلال - كلية الأداب - قسم التاريخ والجغرافيا- الأردن معلم | مدير مدرسة ثانوية | مشرف تربوي | رئيس قسم الإشراف التربوي | ومدير للشؤون التعليمية والفنية - 1995/9/23 وزارة التربية والتعليم - الأردن 2019/9/15 رئيس قسم التاريخ والجغرافيا 2002 - 2001 وزارة المعارف- المملكة العربية - الرياض، السعودية

التعليــــــا

درجة الدكتوراه في التاريخ الإسلامي/التخصص الدقيق: العصر الوسيط جامعة مؤتة – الكرك، الأردن

درجة الماجستير في التاريخ الإسلامي الجامعة الأردنية – عمان، الأردن 2001

درجة الدبلوم العالي في أصول التربية جامعة الحسين بن طلال – معان، الأردن 2006

1995

درجة البكالوريوس في التاريخ جامعة البصرة – العراق

الثانوية العامة - الأردن



الدكتور حسين الشقيرات

أستاذ مساعد

المعلومات الشخصية

الرخص والإعتمادات

- مدرب مهارات تتعلق بتكنولوجيا المعلومات.
 - خبیر اعداد مدربین TOT.
- مدرب معتمد على برنامج انتل Intel التعليم للمستقبل ومنسق معتمد لنفس البرنامج.
 - مدرب معتمد على مهارات قيادة الحاسوب ICDL كامبردج Office 2010.
 - حاصل على رتبة اداري خبير وهي اعلى
 رتبة في وزارة التربية والتعليم 2018.
 - حاصل على توفل 600/477 من AMIDEAST-JORDAN.

المؤتمرات والندوات

- مشارك في المؤتمر الإنساني والحراك المجتمعي جامعة مؤتة 2012.
- مشارك في مؤتمر مئوية الدولة الأردنية (الملك المؤسس، القيادة والتاريخ) 2021.
- مشارك في ندوة نحو شرق أوسط آمن بمناسبة مرور مئة عام على معاهدة لوزان، منتدى الفكر العربي 2023.

الفرع الأدبي

الدورات التدريبية

حاصل على الدورات التالية:

- مدرب ومنسق دورة انتل التعليم للمستقبل Intel بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم – الأردن، 2003.
 - دورة مهارة قيادة الحاسوب ICDL بواقع 125 ساعة من وزارة التربية والتعليم- الأردن، 2004.
- دورة الإدارة الوسطى بواقع 30 ساعة من المعهد الوطني للتدريب- الأردن، 2006
- دورة الاستراتيجيات الحديثة في إدارة وتطوير الأداء المؤسسي بواقع 30 ساعة من معهد الإدارة العامة- الأردن، 2007.
 - دورة اعداد المدربين TOT بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم – الأردن بالتعاون مع 2009، 2009.
- دورة تدريب مدربين في مجال القضايا السكانية بواقع 50 ساعة من المجلس الأعلى للسكان- الأردن، 2009.
- دورة الإسناد التربوي بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم الأردن، 2010.
- دورة التنمية المهنية المتخصصة للمشرفين التربويين بواقع 160ساعة
 من وزارة التربية والتعليم- الأردن، 2010.
- دورة التحليل الإحصائي باستخدام SPSS بواقع 20 ساعة معهد الإدارة العامة- الأردن، 2010.
 - دورة قادة المستقبل بواقع 30 ساعة من وزارة التربية والتعليم-الأردن، 2010.
 - دورة المواطنة بواقع 30 ساعة من المجلس الأعلى للسكان- الأردن، 2010.
- دورة فريق تربوي متكامل بواقع 20 ساعة من وزارة التربية والتعليم- الأردن، 2010.
 - مشارك في المؤتمر الإنساني والحراك المجتمعي جامعة مؤتة، 2012
- دورة القيادة التعليمية تطوير المدرسة والمديرية بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم الأردن بالتعاون مع 2013، 2013.
- مدرباً معتمداً لبرنامج الشراكة المجتمعية ضمن برنامج القيادة التعليمية بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم الأردن بالتعاون مع 2013 SDI.
 - دورة اعداد مدربين للقيادة التعليمية بواقع 160 ساعة من وزارة التربية والتعليم الأردن بالتعاون مع 2013 SDI.

الأبحاث العلمية المحكمة والمنشورة

• كتاب منشور بعنوان: (مؤدبو الأمراء ابناء الخلفاء في العصر العباسي الاول132-247 هـ/750-861م). منشورات وزارة الثقافة، الأردن، 2011.

اللجان والعضويات

- عضو مجلس كلية العلوم عن المجتمع المحلي/ جامعة الحسين بن طلال/ كلية العلوم للعام 2018/2017
 - عض اللجنة المركزية المنظمة للانتخابات النيابية عن محافظة معان للمجلس الثامن عشر ومدربا للجان العاملة.
 - منسق وممثل للهيئة المستقلة للانتخابات ومدربا للجان العاملة في انتخابات مجالس المحافظات اللامركزية للعام 2017.
 - عضو اللجنة المركزية لانتخابات نقابة المعلمين للدورة الرابعة 2019.
- رئيسا للعديد من مراكز الاقتراع والفرز في عدد من الدوائر الانتخابية ولعدة دورات انتخابية .
- عضو لجنة التحقيق في مخالفات الطلبة في كلية الأداب جامعة الحسين بن طلال للعام الجامعي 2020/2019
- عضو مجلس كلية الأداب، جامعة الحسين بن طلال 2022-2023.

المواد التي تم تدريسها

- تاریخ صدر الإسلام (عصر الرسول والخلفاء الراشدین).
 - ىلويخ الدولة الأموية (41-132هـ)
 - ىلويخ الدولة العباسية (132-334 هـ)
 - تلويخ الفرق الإسلامية.
 - تلويخ الاقتصاد الإسلامي.
 - لثويخ المشرق والمغرب الإسلامي (5-10هـ)
 - ىلويخ الأيوبيين والمماليك.
 - تلويخ العلوم عند العرب.
 - تلويخ العرب المعاصر.
 - تاريخ العالم الإسلامي المعاصر.

- بحث منشور: (مدينة سرقسطة من الفتح إلى السقوط)، المجلة العربية للعلوم ونشر الأبحاث،غزة، العدد الثاني، المجلد الثاني، يونيو 2018.
 - بحث منشور: (أخبار العسكر عند الحسن بن مجد البوريني في كتابه تراجم الأعيان من ابناء الزمان)، المجلة العربية للعلوم ونشر الأبحاث،غزة، العدد الخامس، المجلد الثاني، اغسطس 2018.
 - بحث منشور: (مؤرخو الحروب الصليبية ومصادر هم 1096م
 /1291م)، المجلة العربية للعلوم ونشر الأبحاث، غزة، العدد الأول، المجلد الثالث، يناير 2019.
- بحث منشور: (دور الملك المعظم عيسى في مقاومة الغزو الصليبي)، مجلة جامعة الحسين بن طلال. الأردن، العدد 1، المجلد 2020،
- بحث منشور: (الموريسكيون ومحاكم النفتيش في اسبانيا 1614-1492)، مجلة العلوم الإنسانية والاجتماعية، غزة، العدد3، المجلد4، 2020
- بحث منشور: (موقف نور الدين محمود زنكي من الوجود الصليبي في المشرق الإسلامي 569-541هـ -1174 / 1174 م). مجلة جامعة الحسين بن طلال. الأردن،العدد1، المجلد9، 2023.
 - بحث منشور: (الأمير مودود أتابك الموصل ودوره في مقاومة الغزو الصليبي501-508ه/1108ه/1103م). مجلة دراسات. الجامعة الأر دنية عمان العدد2 المجلد 52. 2023.
 - Published research: Strategic Role of Al-Ubulla Port in Trading With Far East Countries during 257-311AH/870-922AD).International Journal of Innovation,Creativity and Change.volume14,Issu7,2020.
 - Published research: The Trend Of Al'tizal Between The Caliphs' Acceptance And The Resistance Of Jurists: The Examle Of Al-Ma'mun, Al-Mu'tasim, And AlWathiq(198-232AH/813-847CE). Journal of Namibian Studies, 34, S1, 2023.
 - Published research: Naval Power Sources For The Crusades On The Islamic East (590- 648 AH / 1096 - 1250 AD). Journal of Namibian Studies, 34, 2023
 - "Research accepted for publication: The history of the idea of education in the Khaldooni period (1332-1406 AD).", International Journal of Innovation, Creativity and Change.
 - بحث مقبول للنشر: (الولاة وسياسة المصادرات في العصر العثماني ولاية مصر نموذجا من خلال كتاب عجائب الآثار للجبرتي)، مجلة جامعة الزيتونة للدراسات الاجتماعية والإنسانية، عمان، الأردن.
 - بحث مقبول للنشر: (الفكر الديني في الجزيرة العربية قبل الإسلام)،
 مجلة جامعة الحسين بن طلال، معان، الأردن.
 - بحث مقبول للنشر: (السياسة البريطانية تجاه الإمارة السعودية خلال الحرب العالمية الأولى 1918-1914)، مجلة دراسات. الجامعة الأردنية.
 - الرسائل الجامعية التي شاركت في مناقشاتها:

المهارات الوريات القيادة التواصات القيادة التواصات المشكلات المشكلات المشكلات التريازية الوقات الإدارة التربويات الإدارة الأكاديمية الإدارة الأكاديمية التربويات التر

اللغــــات

اللغة العربية: ممتاز (اللغ القراءة، الكتابة والمحادثة

المراجع والمعرفون

متوفر عند الطلب.

رسالة ماجستير بعنوان: (ابن واصل مؤرخا للحروب الصليبية) للطالب بكر الصرايره ،جامعة مؤتة، قسم التاريخ، أغسطس 2019.